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سرویس سیاسی -       یک عضو هیات رئیسه مجلس دهم، تاکید کرد: با شکل گیری تیم 
کارشناسی و آغاز کار تخصصی فضای احساسی و لجبازی در روند مذاکرات تعدیل 

شده و دیگر نگاه کارشناسی در دو طرف حاکم می شود.
غلامرضا کاتب با اشاره به روند مذاکرات ایران و آمریکا، بیان کرد: آنچه که تا به امروز 
اتفاق افتاده است، حاکی از آن است که ترامپ تحت تاثیر فشارهای نتانیاهو قرار نگرفته 
اســت. اســرائیل فشار ســختی را به آمریکا وارد کرد تا ایران بیش از این تحت فشار 
قرار بگیرد. اما آمریکا نشان داد تحت فشار نتانیاهو نیست. بر اساس گفته های وزیر 

امورخارجه  فضای مذاکرات تا به امروز مثبت بوده است.
کار تخصصی مذاکرات را به سمت مثبتی هدایت می کند

وی در ادامه اظهار کرد: نگاه بنده این است از امروز که تیم کارشناسی شکل گرفته و کار 
خود را در روند مذاکرات آغاز می کند، موضوع کاملا تخصصی می شود. در فضای 
تخصصی احساسات و لجبازی ها کاهش پیدا می کند. این امر موجب خواهد شد تا 
مذاکرات به سمت مثبتی حرکت کند. امروز ایران و آمریکا هر دو باید بر اساس منطق و 
عقلانیت مذاکرات را ادامه دهند. برای صلح جهانی و ثبات و امنیت در خاورمیانه این 

مذاکرات می تواند آثار مثبتی به همراه داشته باشد.
نتیجه مذاکرات می تواند منافع ایران و کشورهای منطقه را تامین کند

نماینده ادوار مجلس شــورای اســلامی، تصریح کرد: این مذاکرات می تواند منافع 
جمهوری اسلامی ایران و منافع منطقه را تامین کند. توصیه بنده به  مقامات دو کشور 
این است که در پای میز مذاکره از خود انعطاف نشان دهند. اگر انعطاف پذیری نباشد 
و هر دو طرف بر روی مواضع خود پافشــاری کنند، مذاکرات معنای واقعی خود را 
از دســت می دهد. دیدگاه دومی که به روند مذاکرات کمک می کند، انسجام داخلی 

پیرامون منافع ملی است.
باید اختلاف نظرهای سیاسی را کنار بگذاریم

وی در ادامه تاکید کرد: امروز همه باید دست از  اختلاف نظرهای سیاسی برداشته و 
یکدیگر را تهدید نکنیم. باید اجازه داد  تا وزارت امورخارجه با نگاه به منافع کشور به 
مســیر خود ادامه دهد. یقینا وزارت امورخارجه از همه دلسوزتر است. اگر این تفکر 
را داشــته باشــیم دیگر هر کسی اظهار نظر کارشناسی نخواهد کرد. اختلافات درون 
کشور پیرامون مواضع درون مذاکرات کاهش پیدا خواهد کرد. در درون کشور آمریکا 
اختلاف نظر به شدت بالا است. آنها با یک چالش جدی مواجه هستند. ترامپ یک 

چالش جدی از این نظر دارد.
تشدید اختلاف نظرها کمکی به روند مذاکرات نمی کند

وی افزود: تشدید اختلاف نظرها پیرامون مذاکرات کمکی به روند مذاکرات نخواهد 
کرد. ما باید این اختلاف نظرها را کاهش داده و نگرش های درون کشــور را پیرامون 
منافع ملی همسو کنیم. این امر به پیشبرد روند مذاکرات و تامین منافع ملی کشور کمک 
خواهد کرد. هر دو کشور باید انعطاف پذیری و حسن نیت داشته باشند. بدین ترتیب 
خود به خود به نتیجه خواهد رسید و این نتیجه به نفع مردم ایران و حتی مردم کشورها 

همسایه خواهد بود.

کاتب مطرح کرد:

دور سوم مذاکرات ایران و آمریکا؛ گذر 
از فضای احساسی با آغاز کار تخصصی

سرویس سیاسی -   نمایندگان مجلس شورای اسلامی در حالی با دو فوریت و یک 
فوریت لایحه تغییر ساعت رسمی کشور مخالفت کردند که این تصمیم می تواند زنگ 

خطر جدی برای بحران انرژی در تابستان باشد.
اخیرا دولت لایحه دو فوریتی تغییر ساعت رسمی را در جلسه هیات دولت تصویب 
کرد که در صورتی که این لایحه به تصویب مجلس می رســید دولت می توانســت 
ساعت رسمی کشور را حداکثر یک ساعت به جلو بکشد که این تغییر ساعت رسمی 

می توانست به عبور از بحران انرژی کمکی جدی کند.
مخالفت مجلس با اولویت لایحه تغییر ساعت رسمی

اهمیت تصویب این لایحه به حدی بود که دولت آن را به صورت دو فوریتی به مجلس 
ارائه کرد؛ در لایحه های دو فوریتی ظرف ۲۴ ساعت پس از تصویب اولویت در مجلس 
و بررسی در کمیسیون لایحه مذکور در صحن علنی مجلس بررسی می شود، ولی نهایتا 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی روز چهارشنبه سوم اردیبهشت ماه 
با دو فوریت و یک فوریت بررسی این لایحه مخالفت کردند و بنا شد که این لایحه به 

صورت عادی در مجلس بررسی شود.
بررسی لایحه به صورت عادی این گونه است که ممکن است زمان طولانی یک لایحه 
یا طرح در کمیسیون تخصصی در نوبت بررسی قرار گیرد، در این صورت با توجه به 
بحران انرژی که امروز شاهد آن هستیم دیگر عملا بررسی این لایحه در مجلس بی 

نتیجه خواهد بود.
در لایحه دولت، برخلاف رویه گذشته که تغییر ساعت رسمی کشور به صورت سالانه 
و الزام آور انجام می شد، در اختیار و انعطاف لازم برای تصمیم گیری متناسب با شرایط 
واقعی کشور، به دولت واگذار می شد. این تصمیم نه تنها گامی در راستای بهره وری 

انرژی است، بلکه جلوه ای از حکمرانی مقتدرانه و متناسب با واقعیت های متغیر بود.
تغییر ساعت در ۷۷ کشور برای کاهش مصرف انرژی اجرا می شود. در ایران، توقف آن 

در سال ۱۳۸۵ مصرف انرژی را ۳.۴ درصد و پیک بار برق را ۳.۵ درصد افزایش داد.
در شــرایطی که ناتوانی دولت در تأمین برق منجر به خاموشــی های بهاری شده، رد 
فوریت این لایحه بدون پیشــنهاد جایگزین، زنگ خطر جدی برای بحران انرژی در 
تابستان را به صدا درآورده است؛ با توجه به اهمیت این موضوع پیشنهاد می شود مجلس 
با تشکیل کمیتۀ کارشناسی متشکل از نمایندگان وزارت نیرو و همچنین جوانب فنی و 

اجتماعی راه حلی برای این موضوع در نظر بگیرد.
اهمیت بررسی این لایحه از زبان سخنگوی دولت

فاطمه مهاجرانی ســخنگوی دولت درباره اهمیت این لایحه می گوید: بررسی های 
تخصصی نشــان می دهد تطبیق ساعات کاری اداری با روشنایی طبیعی روز کاهش 
چشمگیری در مصرف انرژی را به دنبال دارد. بنا بر گزارش شرکت مدیریت شبکه 
برق ایران، اجرای تغییر ساعت رسمی به طور متوسط روزانه باعث کاهش ۹۰۵ مگاوات 
مصرف برق در اوج بار و صرفه جویی ۲ هزار و ۵۱۳ مگاوات ساعت انرژی شده است. 
این میزان معادل ظرفیت تولید یک نیروگاه هزار و ۳۰۰ مگاواتی است. به عبارت دیگر 
در صورت استفاده به موقع از این ابزار یعنی نور خورشید، می توان از هزینه های کلان 

ساخت یک نیروگاه جدید اجتناب کرد.
مصطفی رجبی مشهدی سخنگوی صنعت برق نیز پیش از این با بیان اینکه تغییر ساعت 
رسمی کشور معادل نیروگاه اتمی هزار مگاواتی بوشهر صرفه جویی در مصرف برق به 
همراه دارد، گفت: مجلس شورای اسلامی در اواخر سال ۱۴۰۱ تصمیم گرفت اختیار 
دولت در زمینه تغییر رسمی ساعت کشور را در اختیار بگیرد، از این رو دو سال ۱۴۰۲ 

و ۱۴۰۳ امکان تغییر رسمی ساعت کشور را نداشته ایم.
تاریخچه تغییر ساعت رسمی در ایران

برای نخستین بار ساعت رسمی در ایران در سال ۱۳۵۶ به منظور بهره برداری بهتر از 
روشنایی روز و صرفه جویی در مصرف انرژی تغییر پیدا کرد، طبق مصوبه  دولت وقت، 
ساعت رسمی کشور در تاریخ ۴ فروردین ۱۳۵۷ یک ساعت به جلو کشیده شد.این 
روند اما پس از انقلاب اسلامی، متوقف و اجرای آن تا سال ها به فراموشی سپرده شد 
اما به دلیل روند مصرف انرژی که از سال ۱۳۷۰ رو به افزایش رفت تغییر ساعت رسمی 

در دولت آقای هاشمی رفسنجانی اجرایی شد.
اما در دولت نهم اجرای تغییر ساعت رسمی کشور متوقف شد؛ اما مجلس هفتم با رد 
نظر دولت درمصوبه ای در مرداد ۱۳۸۶ مقرر کرد ســاعت رســمی کشور هر سال در 
ساعت ۲۴ روز اول فروردین یک ساعت به جلو کشیده شده و در ساعت ۲۴ روز سی ام 

شهریور به حالت قبلی برگردد.
این روند ادامه داشت تا این که در مجلس یازدهم، طرحی برای توقف اجرای قانون 
تهیه و در اسفند ۱۴۰۱ تصویب شد که در نهایت در اردیبهشت ۱۴۰۲ به دولت ابلاغ 

شد و دولت سیزدهم آن را اجرایی کرد.
موافقان اولویت بررســی تغییر ساعت رسمی در مجلس معتقد بودند که این لایحه 
فرصتی به دولت می دهد که بتواند درباره سقف ساعت کاری و تعطیلات پنجشنبه ها و 

در شرایط اضطرار، آلودگی هوا، ماه رمضان و موارد خاص تصمیم بگیرد.
موافقان تغییر ساعت رسمی در مجلس چه گفتند؟

قسیم عثمانی نماینده بوکان در مجلس در جلسه علنی روز چهارشنبه دوم اردیبهشت 
مجلس در موافقت با لایحه تغییر ســاعت رســمی کشور گفت: در شرایط فعلی که 
کشــور درگیر ناترازی انرژی است، این لایحه می تواند نقش بسیار مهمی در کاهش 
خاموشــی ها و صرفه جویی در مصرف انرژی داشته باشد، پس بدون نگاه سیاسی و 

جناحی تصمیم گیری کنید.
وی افزود: در سال های اخیر، مدیریت مصرف انرژی و کاهش اوج مصرف برق به یکی 
از اولویت های اصلی کشورها و سازمان های مرتبط با انرژی تبدیل شده است. افزایش 
روزافزون مصرف برق، به ویژه در ساعات اوج مصرف، چالش های متعددی را برای 

شبکه های برق به وجود آورده است.
گودرزوند نماینده رودبار در مجلس در موافقت با این لایحه گفت: سال گذشته دولت 
ساعت بانک ها را از ۷ صبح به ۶ منتقل کرد که باعث ایجاد سرگردانی و مشکلات زیادی 
برای مردم شد، این لایحه تاثیر زیادی در مدیریت بهینه مصرف انرژی دارد. طبق نامه 
وزیر نیرو با این رویکرد می تواند ۱۲۰۰ مگاوات یعنی به اندازه ظرفیت یک نیروگاه 

صرفه جویی در کشور داشته باشیم.
مخالفان تغییر ساعت رسمی در مجلس چه گفتند؟

جبار کوچکی نژاد نماینده رشت در مجلس در مخالفت با این لایحه با بیان اینکه ضعف 
مدیریت در حوزه انرژی نباید به گونه ای باشد که به جای اصلاح آن به نحوی عمل 
شود که با روح و روان مردم بازی شود، اظهار کرد: بنابراین باید بخش اقتصاد اصلاح و 

وزیر اقتصاد نیز هرچه سریع تر معرفی تا منجر به ثبات در بازار شود.
غلامرضا میرزایی نماینده مردم بروجن در مجلس نیز در مخالفت با این لایحه گفت: 
تنظیم ساعت در اختیار خود دولت است و دولت می تواند طبق قانون حضور کارکنان 
در دستگاه های مختلف را تنظیم کند و نیاز به این نیست که لایحه جدید در این باره 

بیان شود.  
آن چیزی که مهم به نظر می رسد این است که هرچه سریع تر موضوع ناترازی انرژی باید 
مرتفع شود چرا که با این وضعیت و ناترازی هایی که با آن مواجه هستیم مردم و زندگی 
آنها با اشکالاتی مواجه خواهد شد و باعث اختلال در روند زندگی مردم خواهد شد؛ بر 
همین اساس به نظر می رسد هرچه سریع تر باید برای این موضوع چاره اندیشی شود.

انتظار می رود کمیته ویژه ای میان مجلس و دولت برای موضوع تغییر ساعت رسمی 
کشــور تشکیل شود تا مشکل کنونی ناترازی انرژی و بحرانی که ایجاد شده هر چه 

سریعتر حل شود.

مخالفت با تغییر ساعت رسمی، زنگ خطر  
جدی برای تامین انرژی در تابستان

سرویس سیاسی -     عضو کمسیون اصل 
نود مجلس می گوید درباره قرارداد وزارت 
راه با شــرکت بابک زنجانی طرح ســوال 
کردم و خانم صادق باید به کمیسیون بیاید 

و توضیح بدهد.
امیرحسین ثابتی منفرد عضو کمسیون اصل 
نود قانون اساسی مجلس شورای اسلامی 
دربــاره قرارداد وزارت راه و شهرســازی 
با یکی از شــرکت های زیرمجموعه بابک 
زنجانی گفت: یک روند بدی متاســفانه در 
دولت آقای پزشکیان شروع شده که افرادی 

که ســابقه واضحی در مفاسد اقتصادی داشتند شــروع به بستن قرارداد های کلان با 
دستگاه های دولتی کردند.

نماینده مردم تهران، ری، اسلامشهر، شمیرانات و پردیس در مجلس اظهار کرد: دو هفته 
قبل ماجرای مهدی جهانگیری را داشتیم که آمده بود با وزارت میراث فرهنگی قرارداد 
بسته بود که ما از طریق صندوق توسعه ملی و خود وزیر پیگیری کردیم که قرار شد 
تفاهم نامه آن ملغی شود و رسما هم اعلام شد و شخص بنده آن را اعلام کردم و قرار 
شد وزارتخانه هم جداگانه اعلام کند و من پیگیرم تا این مسئله را اعلام کنند. این نماینده 
مجلس اضافه کرد: بلافاصله گفتند یکی از شرکت های زیرمجموعه بابک زنجانی با 
شرکت راه آهن جمهوری اسلامی قرارداد بسته که یک عده می گویند کار خوبی است، 
چون طرف اگر در گذشته فساد داشته چه ربطی به الانش دارد، اما بحث من فراتر از 

این حرف هاست، چون من از یک رویه خطرناکی انتقاد می کنم که درازمدت است.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: شما فرض کنید این شرکت، تمام راه آهن ما 
را گســترش دهد و نوســازی کند و برای کشور مزایایی داشته باشد و من اصلا این را 
نمی خواهم رد کنم، اما مسئله من این است کسی که در سطح کلان نشان داده اهلیت 
ندارد و امین نیســت و به هر صورت حکم قضایی داشته چه بابک زنجانی باشد چه 
محمود خاوری باشد و چه مهدی جهانگیری باشد برای من اسامی مهم نیستند؛ اینها را 

نباید به عنوان دولت جمهوری اسلامی بیاوریم و با آنها طرف قرارداد باشیم.
ثابتی اظهار کرد: این امر در سطح کلان نشان می دهد اقتصاد سیاسی ما بیمار است یعنی 
قرارداد های کلان با مفسدین اقتصادی می بندیم و اینها را فربه تر و قدرتشان را بیشتر 
می کنیم و در بزنگاه می گوییم اینها که زورشان از بانک های دولتی بیشتر شده چرا به 

یک سمت دیگر حرکت می کنند؛ اینجا کنترل حاکمیت بر اقتصاد را ضعیف می کنیم.
نماینده مردم تهران، ری، اسلامشــهر، شمیرانات و پردیس در مجلس تصریح کرد: 
امیدوارم که این رویه غلط در مجموع فراتر از اشخاص و مصادیق آن اصلاح شود و اگر 
قرار است کشور را توسعه دهیم  این امر را با سرمایه گذاران سالم در بخش خصوصی 
انجام دهیم، چون نمی شود افرادی در سال های مختلف براساس رانت های مختلف 
بانک مرکزی و وزارتخانه های مختلف به ثروت های باد آورده و یک شبه برسند و بعد که 
این اتفاق افتاد اسمش را می گذارند فعال بخش خصوصی، چون فعال بخش خصوصی 
آن فردی است که سال ها کف بازار کار می کند و یک هزار تومانی اختلاس نکرده نه 
اینکه هر کسی با یک رانتی یک شبه ابرسرمایه د ار شود و تبدیل به یک قارون شود و 
بعد ما با افتخار با اینها قرارداد ببنیدم و اینها را تایید و تشویق هم کنیم و بعد بگوییم چرا 

اقتصاد کشور اشکال دارد و چرا هدررفت منابع زیاد دارد.
ثابتی گفت: آیین نامه مجلس می گوید وقتی ثبت سوال انجام شد آن چیزی که در ذهنم 
است اینکه ظرف ۱۴ الی ۱۵ روز وزیر باید به کمیسیون بیاید، اما ما آن قدر بد مجلس 
را اداره می کنیم که آیین نامه به درستی اجرا نمی شود و موارد متعددی است که از وزرا 

طرح سوال شده، اما سه الی چهار ماه بعد به مجلس آمده است.

ثابتی منفرد عضو کمسیون اصل نود قانون اساسی مجلس:

وزیر راه و شهرسازی درباره انعقاد قرارداد 
با بابک زنجانی باید توضیح بدهد

سیاسی

سرویس سیاسی -   عباس عراقچی پیش از مذاکرات 
اخیر عمان، عمدتاً در سایه محمدجواد ظریف قرار 
داشــت حتی در آغاز دولت مسعود پزشکیان، این 
برداشــت وجود داشت که ظریف همچنان چهره 
برجسته و اصلی سیاست خارجی دولت جدید به 
شمار می رود. اما اکنون این وضعیت دگرگون شده و 

معادلات تغییر یافته است.
عبــاس عراقچــی از ۲۰۰۵ عضو تیــم مذاکره کننده 
هســته ای ایران است، اینک بیش از ۲۰ سال است که 
عراقچی در دوره های مختلف و حتی متضاد مدیریت 
پرونده هسته ای از علی لاریجانی تا سعید جلیلی و علی 

شمخانی و جواد ظریف در این تیم حضور دارد.
اما واقعیت این اســت که عبــاس عراقچی تا قبل از 
مذاکرات اخیر عمان، بیشتر در سایه جواد ظریف قرار 
داشــت، حتی در ابتدای دولت پزشکیان هم به نوعی 
احساس می شد که این جواد ظریف است که به عنوان 
چهره اصلی سیاســت خارجی دولت جدید شناخته 

می شود، اما این معادله اکنون تغییر یافته است .
می توان گفت حالا عباس عراقچی از سایه سنگین جواد 
ظریف خارج شــده است و به خصوص با عملکرد و 
مدیریــت خاص خودش در مذاکرات بســیار مهم و 
حساس غیر مستقیم با آمریکا تبدیل به چهره "اصلی" 

سیاست خارجی دولت و نظام شده است.
اما سبک و سیاق مذاکراتی عباس عراقچی چیست و 
چه تفاوت ها و شباهت هایی با جواد ظریف دارد؟ در 
این مطلب سعی شده است این سئوال نه از منظر داخلی 

بلکه از نگاه رقبا و رسانه های غربی پاسخ داده شود.
روش مذاکراتی عباس عراقچی: دقت و تمرکز؛ 
انعطاف پذیری حساب شده و مدیریت بن بست ها

المانیتور، سبک مذاکراتی عباس عراقچی را این گونه 
توصیف می کند: »او مؤدب است، اما در مسائل اصلی 
هرگز طفره نمی رود. هر کلمه را با دقت انتخاب می کند، 
بــا تمرکز گوش می دهد و وقتی بحث به بن بســت 
می رسد، مکث می کند؛ نه برای عقب نشینی، بلکه برای 
بازسازی بحث.« این توصیف نشان دهنده رویکردی 
استراتژیک و دقیق در مذاکرات است که ریشه در تجربه 

طولانی عراقچی در دیپلماسی دارد.«
این نشــریه می نویسد: »بر اساس تحلیل های موجود، 
او توانایی بالایی در انتخاب کلمات و تنظیم لحن خود 
دارد تــا از ایجاد تنش غیرضروری جلوگیری کند، اما 
همزمان از مواضع اصلی ایران عقب نشــینی نمی کند؛ 
انعطاف پذیری عراقچی همیشه حساب شده است و در 
مواجهه با بن بست، بار ها به موضوع بازمی گردد، هر بار 
بــا رویکردی جدید. این ویژگی به او اجازه می دهد تا 
در شــرایط دشوار، راه حل های خلاقانه ای ارائه دهد و 

مذاکرات را از بن بست خارج کند.«
 تفاوت های ظریف و عراقچی از نگاه تحلیلگران 

غربی
تحلیلگران غربی به تفاوت های ظریف و عراقچی از 
منظر پیشــینه و جایگاهشان در ساختار سیاسی ایران 
توجــه ویژه ای دارند. ظریف، وزیر امور خارجه ایران 
در دولت حســن روحانــی )۲۰۱۳-۲۰۲۱(، به دلیل 
تحصیلاتش در ایالات متحده )دانشگاه دنور و دانشگاه 
سان فرانسیســکو( و تسلط بر زبان انگلیسی، به عنوان 
چهره ای "میانه رو" و "غرب گرا" شــناخته می شود. 
او از ســال ۲۰۰۲ تــا ۲۰۰۷ به عنوان نماینده دائم ایران 
در سازمان ملل متحد فعالیت داشت و این تجربه به او 
کمک کرد تا روابط گسترده ای با دیپلمات های غربی 

برقرار کند.
 )UANI( در تحلیل خود می نویسد: »تحصیلات غربی 
ظریف و حضور طولانی مــدت او در آمریکا، او را به 
چهره ای تبدیل کرد که دیپلمات های غربی او را به عنوان 
پلــی بین ایران و غرب می دیدند، اما این تصویر گاهی 
نقش او در حمایت از سیاست های نظام را ساده انگارانه 

جلوه می داد.
در مقابل، عبــاس عراقچی، وزیر امور خارجه کنونی 
ایران، بیشــتر به عنــوان یک دیپلمــات حرفه ای و 
محافظه کار شناخته می شود. Stimson Center در 
مقاله ای در تاریخ ۱۲ اوت ۲۰۲۴ می نویسد: »عراقچی 
به دلیل سابقه همکاری با نهاد های انقلابی، از جمله سپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی )IRGC(، و تجربه طولانی 
در وزارت امور خارجه، از حمایت بیشــتری در میان 

جناح های اصولگرای ایران برخوردار است« 
 این ویژگی او را از ظریف متمایز می کند، زیرا عراقچی 
کمتر در معرض انتقادات تندرو های داخلی قرار گرفته 
و توانســته در شرایط حساس، مانند مذاکرات پس از 

خروج آمریکا از برجام، نقش مؤثرتری ایفا کند.

یکــی از تفاوت های کلیــدی بین ظریف و عراقچی، 
ســبک مذاکراتی آنهاســت. ظریف به دلیل تسلط بر 
زبان انگلیســی و توانایی در برقراری ارتباط مستقیم با 
رسانه های غربی، به عنوان یک دیپلمات " کاریزماتیک" 
و "باز" توصیف می شود. او در طول مذاکرات برجام، 
با حضور فعال در رســانه ها و اســتفاده از شبکه های 
اجتماعــی مانند توییتر )ایکس(، تلاش کرد تا روایت 
ایران را به صورت مستقیم به مخاطبان جهانی منتقل کند. 
این رویکرد او را به چهره ای عمومی تر تبدیل کرد، اما 

گاهی او را در معرض انتقادات داخلی قرار داد.
نکته جالبی این است که عملا گره مذاکرات غیرمستقیم 
و احتمالا در آینده، "مستقیم" با آمریکا قاعدتا به دست 
چهره ای مانند عباس عراقچی باز شده و خواهد شد نه 
ظریف و دیپلمات هایی که به جریان اصلاحات یا طیف 

حسن روحانی نزدیک هستند.  
NCRI در مقالــه ای در تاریخ ۱۳ اوت ۲۰۲۴ اشــاره 
می کند: »ظریف در مذاکرات، بیشــتر بر دیپلماســی 
عمومی و جلب حمایت بین المللی تمرکز داشت، اما 
این رویکرد او را در برابر فشار های داخلی آسیب پذیر 
کرد«. برای مثال، ظریف در سال ۲۰۲۱ در فایل صوتی 
جنجالی خود از تضاد بین "دیپلماســی" و "میدان" 
)اشاره به نقش سپاه( سخن گفت که واکنش های تندی 
را در داخل کشــور به دنبال داشت و باعث شد ظریف 
بخشی از جایگاه خود درون حاکمیت را برای همیشه 

از دست بدهد.  
در مقابل، عراقچی رویکردی محتاط تر و فنی تر دارد. 
او کمتر در رسانه ها ظاهر می شود و بیشتر بر مذاکرات 
 Stimson Center .پشــت صحنــه تمرکــز دارد
می نویسد: »عراقچی بر اهمیت رعایت پروتکل های 
دیپلماتیک و ایجاد روابط شــخصی با دیپلمات های 
غربی تأکید دارد و معتقد است که این رویکرد در کسب 
امتیازات برای رژیم ایران مؤثرتر است.  این تفاوت در 
ســبک مذاکراتی باعث شده که عراقچی به عنوان یک 
مذاکره کننده "عمل گرا" و "کم سروصدا" شناخته شود 
که بیشــتر بر نتایج ملموس تمرکز دارد تا جلب افکار 

عمومی.
تحلیلگران غربی به تفاوت های ظریف و عراقچی در 
تعامل با نهاد های داخلی ایران، به ویژه سپاه پاسداران و 
دفتر رهبر انقلاب، نیز اشاره می کنند. ظریف، با وجود 
نقش کلیدی اش در مذاکرات برجام، اغلب با مخالفت 
 Stimson .و مقاومت نهاد های انقلابی مواجه شــد
Center اشــاره می کند که عراقچی در این موقعیت، 
از ظریف دفاع کرد، اما خود او کمتر چنین تنش هایی را 

تجربه کرده است.
عراقچی به دلیل ســابقه همکاری با نهاد های انقلابی 
و تجربه طولانــی در وزارت امور خارجه، از جایگاه 

محکم تری در ساختار قدرت ایران برخوردار است.
 NCRI می نویسد: »عراقچی افتخار می کند که یونیفرم 
ســپاه خود را حفظ کرده و رویکردش با روایت رژیم، 
یعنی نمایش ایران به عنــوان قربانی تجاوزات غرب، 
هم خوانــی دارد« )NCRI, ۲۰۲۴(. این ویژگی باعث 
شده که او در مقایسه با ظریف، کمتر در معرض انتقادات 
داخلی قرار گیرد و بتواند با حمایت گسترده تری از سوی 
نهاد های حکومتی، سیاست خارجی ایران را پیش ببرد.

 ظریــف به عنــوان وزیر امور خارجــه، چهره اصلی 
مذاکرات بود و بیشــتر بر دیپلماسی عمومی و جلب 
حمایت بین المللی تمرکز داشت. اما عراقچی، به عنوان 
معاون او و مذاکره کننده ارشــد، بیشتر بر جزئیات فنی 
 Arab .و مدیریت مذاکرات پشت صحنه متمرکز بود
American News در گزارشی در سال ۲۰۲۳ اشاره 
می کند: »عراقچی در مذاکرات محرمانه با مقامات غربی، 

نقشــی کلیدی در توافق بر سر تبادل زندانیان و انتقال 
دارایی هــا ایفا کرد، امــا این توافقات به دلیل مخالفت 

اصولگرایان متوقف شد.
در مذاکرات هسته ای سابق ظریف و عراقچی نقش های 
مکمل، اما متفاوتی ایفا کردند اما حالا عراقچی تبدیل به 

نقش اول مذاکرات هسته ای شده است.
تحلیلگران غربی معتقدند که عراقچی در مقایســه با 
ظریف، توانایی بیشتری در مدیریت فشار های داخلی و 
 Stimson Center .خارجی به صورت همزمان دارد
می نویســد: »عراقچی به دلیل تجربه و ارتباطاتش در 
محور مقاومت و همچنین رابطه مثبت با دیپلمات های 
غربی، در موقعیتی قوی برای پیشبرد دستورکار ایران 

قرار دارد.
مطالعات آکادمیک و پایان نامه های دانشگاهی غربی 
نیز بــه تفاوت های ظریف و عراقچــی پرداخته اند. 
پایان نامه ای از دانشــگاه جورج تاون در سال ۲۰۲۴ با 
عنوان  به این موضوع پرداخته اســت. نویسنده این 
پایان نامه، ســارا محمدی، می نویســد: »ظریف در 
مذاکرات هســته ای بیشــتر نقش یک استراتژیست 
عمومــی را ایفا کرد که بر جلب حمایت بین المللی و 
کاهش فشار های رسانه ای تمرکز داشت، در حالی که 
عراقچی با تمرکز بر جزئیات فنی و مدیریت اختلافات 
داخلی، نقش یک مذاکره کننده پشت صحنه را بر عهده 

داشت«.
همچنین، مقاله ای از دانشگاه آکسفورد در سال ۲۰۲۵  به 
قلم جان اسمیت، به این نکته اشاره می کند که »عراقچی 
در مقایسه با ظریف، توانایی بیشتری در ایجاد اجماع 
داخلی برای پیشبرد مذاکرات دارد، زیرا او به عنوان یک 
دیپلمات حرفه ای و نه یک چهره سیاسی، کمتر درگیر 

جنجال های داخلی می شود. 
پایان نامه دیگری از دانشگاه لیدن در هلند در سال ۲۰۲۳ 
به قلم احمد رضایی، به این موضوع پرداخته اســت. 
نویسنده این پایان نامه می نویسد: »ظریف به عنوان چهره 
عمومی مذاکرات، بیشتر در معرض انتقادات داخلی و 
خارجی قرار داشت، اما عراقچی با رویکردی محتاط تر 
و فنی تر، توانســت مذاکرات را در مراحل حســاس 

مدیریت کند« 
البتــه نمی تــوان از شــباهت های عراقچی و ظریف 
نیز غافل شــد، هردوی آنها خاستگاه سنتی- بازاری 
دارند، اجداد هر دو از بازاریان شــناخته شــده مذهبی 
بوده اند،هم عراقچی و هم ظریف تحصیلات خود را 
در دانشگاه های معتبر غربی به پایان رسانده اند )ظریف 
در آمریکا و عراقچی در بریتانیا( ظریف وعراقچی هر 
دو در مذاکــرات منجر به برجام )JCPOA( نقش های 
محوری داشــتند. ظریف به عنوان وزیر امور خارجه و 

عراقچی به عنوان مذاکره کننده ارشد.
هوشمندی یا محافظه کاری مفید عباس عراقچی نسبت 
به محمد جواد ظریف این بوده اســت که عراقچی بر 
خلاف ظریف وارد میــدان رقابت ها و درگیری های 

سیاسی و انتخاباتی نشده است.
ظریف در انتخابات زودهنگام ریاست جمهوری ۱۴۰۳ 
برای مسعود پزشکیان، نامزد اصلاح طلب سنگ تمام 
گذاشــت و به اصطلاح کتش را برای او از تن درآورد 
ولــی عراقچی همواره فاصله معین و معنی داری را با 

رقابت های انتخاباتی و سیاسی حفظ کرده است.
البته این نکته هم قابل توجه است که عراقچی بر خلاف 
ظریف- که مقیم آمریکا بود-، در سال های دفاع مقدس 
به عنوان یک سرباز در جبهه حضور داشته است و قطعا 
این ســابقه رزمندگی با نداشتن آن ، به خصوص برای 
افکار عمومی و حتی برای طرف های غربی تفاوت های 

بسیار دارد.

مروری بر سبک مذاکره "عباس عراقچی" 
در جلسات

سرویس سیاسی -  سخنگوی 
سابق کمیسیون امور داخلی 
کشور و شــوراها در مجلس 
با اشــاره به اینکه تنگناهای 
اقتصادی سبب شده تا شادی 
در جامعه کم رنگ شود، تاکید 
کرد که حل مسائل اقتصادی 
عاملی کلیدی در تقویت نشاط 

اجتماعی به شمار می رود.
اصغر سلیمی با اشاره به عوامل 
موثر بر ایجاد و تقویت نشاط 
اجتماعی در سطح جامعه، بیان 

کرد: ســلامت جامعه دارای 
ابعاد مختلف است. یک بعد 
آن سلامت روانی و اجتماعی 
جامعه است. رفاه و نشاط دو 
عامل موثر بر یکدیگر بوده که 
نمی شود یکباره به آن دست 
پیــدا کرد. نشــاط اجتماعی 
نیازمند یکســری مقدماتی 
است. مســائل و مشکلاتی 
که امروز مــردم با آن روبه رو 
هستند، بر نشاط اجتماعی تاثیر 

منفی می گذارد.
مشکلات اقتصادی دست به 
دست هم داده تا نشاط و امید 

در جامعه کم رنگ شود

وی اظهــار کرد: کشــور ما 
دارای جوانان زیادی اســت 
که جویای کار هستند. تامین 
مسکن، خودرو، اشتغال همه 
دغدغه های جوانان است که 
امروز دســتیابی به آن را دور 
از ذهــن خود می بینند. حتی 
کارمنــدان در بخش دولتی و 
خصوصی با حقوق دریافتی 
خود نمی تواننــد یک خانه 
خریداری کنند. این مشکلات 
همه دست به دست هم داده تا 
امید و نشاط در سطح جامعه 
کاهش پیدا کند. حل مسائل 
اقتصادی خود عاملی کلیدی 

در تقویت نشــاط اجتماعی 
است.

باید از ظرفیت رســانه برای 
نشاط آفرینی استفاده شود

نماینده ادوار مجلس شورای 
اســلامی، تصریح کرد: مقام 
معظم رهبــری در طول چند 
سال اخیر در تعیین شعار سال 
بر مباحث اقتصــادی تاکید 
داشتند. ما اگر بتوانیم موضوع 
اشتغال را در جامعه حل کنیم، 
زمینه های تقویت نشــاط در 
جامعه خود به خود شــکل 
می گیرد.  گام بعدی اســتفاده 
از ظرفیت رســانه ها و صدا و 

سیما برای نشاط آفرینی است. 
باید ســریال ها و برنامه هایی 
در صدا و سیما تولید و پخش 
شــود که نشاط را در دل مردم 

ایجاد کند.
اشتغال زایی گامی در جهت 

امید آفرینی به شمار می رود
وی تاکیــد کرد: رســانه ها 
می توانند فضــای جامعه را 
شادتر کنند. رادیو در این زمینه 
از ســیما بهتر عمل می کند. 
پیشــنهاد می کنم یک شبکه 
موسیقی که با فرهنگ بومی 
و اسلامی ما سازگار است در 

تلویزیون راه اندازی شود. 

چگونه جامعه ای با نشاط داشته باشیم؟

تفاوت عراقچی و ظریف در مذاکره چیست؛

نماینده ادوار مجلس پاسخ داد:


